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گروه اقتصادی - عضو هیات مدیره اتحادیه فناوران 
اظهار داشــت: قیمت  گوشی در حال حاضر افزایشی است، 
چــون برای مدتی تخصیــص ارز واردات موبایل کُند و در 
واقع متوقف شده است بنابراین شرکت ها نتوانسته اند کالا 

وارد کنند.
احســان بیات ، درباره وضعیت بازار موبایل باتوجه به 
نوســانات نرخ ارز اظهار داشــت: قیمت ها در حال حاضر 
افزایشــی اســت، چون برای مدتی تخصیص ارز واردات 
موبایل کُند و در واقع متوقف شده است بنابراین شرکت ها 

نتوانسته اند کالا وارد کنند.
ارزتالاردومقیمتموبایلراافزایشمیدهد

وی با اشاره به تغییر رده کالایی و تاثیر آن بر نرخ گوشی 
تلفن همراه افزود: تغییر گروه کالایی موبایل از رده 22 به 26 
نیز تاثیرگذار بوده اســت یعنی ارز تالار دوم به موبایل تعلق 
می گیرد بنابراین قیمت آن نســبت وارداتی که با ارز نیمایی 
دو ماه پیش انجام می شــد، بالاتر است. عضو هیات مدیره 
اتحادیه فناوران تصریح کــرد: البته فعلا برای همین گروه 
کالایی )گروه 26( هم هنوز ارز تخصیص داده نشــده است 
که شــرکت ها بخواهند کالا را به قیمت تالار دوم نیما وارد 
کنند. به همین دلیل کالا تاحدی در بازار کم شده و قیمت ها 
به طور اتوماتیک بالا رفته است، هرچند شاید تقاضا نسبت 
به قبل تغییر نکرده باشد، در هر حال اگر ارز به قیمت جدید 

تخصیص داده شود قیمت ها نسبت به گذشته بالا می رود.
کمبودگوشیدربازار

وی گفت: فعلا شــرکت ها با قیمت مصوب کالا را در 
بازار عرضه کرده اند ولی کمبــود وجود دارد که امیدواریم 
بانک مرکزی هرچه زودتر ارز را به شرکت ها تخصیص دهد 

تا در هفته پایانی سال بازار متعادل شود.
ارزندهندگوشیگرانترمیشود

بیات بیان داشت: قیمت  موبایل بستگی به این دارد که 
بانک مرکزی چه میزان ارز در اختیار شرکت ها قرار دهد، اگر 
تخصیص کم باشد مسلما قیمت ها بالا می رود، اما اگر حتی 
با نرخ نیمایی بالاتر؛ میزان تخصیص مانند قبل باشد فقط به 
اندازه افزایش نرخ ارز کالا گران می شــود، ضمن اینکه اگر 
تا قبل از پایان ســال ارز تخصیص داده نشود شاهد افزایش 
قیمت خواهیم بود.  وی یادآور شد: بازار از طریق شرکت ها 

کنترل نمی شــود بلکه به خاطر کمبود کالا، افزایش تقاضا و 
کمبود عرضه؛ قیمت ها افزایشــی خواهد شد. عضو هیات 
مدیــره اتحادیه فناوران گفت: قیمت هایی که واردکنندگان 
فروختند بیشــتر از قیمت مصوب ســازمان حمایت نبوده 
اســت، اکنون قیمت ها حدود 20 تا 25 درصد افزایش پیدا 
کرده و اگر ارز تالار دوم عرضه شــود همین میزان افزایش 

قیمت خواهد داشت. 
وی اظهار داشت: قیمت مصوب سازمان حمایت قیمت 
نهایی مصرف کننده است که روی کالاها اعلام شده است اما 
احتمالا در کف بازار بالاتر از این قیمت ها هم مشاهده شود 
مثلا کالایی اگر قیمت کالایی از ســوی سازمان حمایت 6 
میلیون و 500 هزار تومان تعیین شده احتمالا کف بازار با نرخ 
7 میلیون تومان هم عرضه شود که این واقعی نیست، بنابراین 
اعلام کردیم که با قیمت مصوب فروش داشته باشند و بیش 
از آن نباشد. اما وقتی کالا در بازار گردش پیدا می کند، احتمالا 

افزایش قیمت به خاطر کمبود بیشتر از نرخ مصوب باشد.
قیمتکفبازار۲۰درصدبالاترارنرخ

مصوباست
بیــات ابراز امیدواری کرد که عرضه  ارز بانک مرکزی 
زودتر انجام شــود که قیمت ها به حالت قبل برگردد. اما در 
هر حال اکنون گوشــی به صورت غیررسمی و کف بازار؛ 
20 درصد بالاتر از قیمت مصوب فروخته می شود،  قیمت 
مصوب هم به قیمت ارزی که هر واردکننده خریداری کرده 
بســتگی دارد، قیمت تمام شده و مصرف کننده نیز از سوی 
شــرکت ها نوسان دارد و اصولا 2 تا 3 درصد باهم اختلاف 

دارند.
قیمتگوشیهایپرطرفدار

وی قیمت مصوب ســازمان حمایت از مصرف کننده 
A13 سامســونگ را  6 میلیون تومان اعــلام کرد و افزود: 
این مدل گوشــی در بــازار بیش از 7 میلیون تومان فروخته 
می شــود. عضو هیات مدیره اتحادیه فناوران در ادامه با بیان 
اینکه پرونده آیفون 1۴ در کشــور بســته شده است، افزود: 
قیمت سری آیفون 13 پرومکس با ظرفیت 256 در بازار 92 تا 
93 میلیون است که البته نرخ این مدل نباید بالاتر از 80 میلیون 
تومان باشد. وی قیمت مصوب شیائومی NOTE11 پرو 

128 را نیز حدود 11 میلیون تومان عنوان کرد.

گروه اقتصادی -معاون مسکن و ساختمان با اعلام اینکه واحدهای مسکونی نهضت ملی در شهرهای کوچک به شکل 
یک طبقه حیاط دار ساخته می شود از واگذاری زمین به 30 هزار متقاضی با این شرایط خبر داد.

هادی عباسی اصل معاون مسکن و ساختمان گزارشی از روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن در شهرها را اعلام کرد 
و گفت: نهضت ملی مسکن در شهرهای زیر 25 هزار نفر جمعیت توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در حال انجام است که 
گزارش پیشرفت آن به شکل هفتگی در ستاد وزارتخانه در همکاری با بنیاد مسکن در خصوص تأمین زمین، واگذاری زمین 
و عملیات آماده سازی، پیگیری می شود. معاون مسکن و ساختمان با تاکید بر اینکه در شهرهای زیر 25 هزار نفر جمعیت زمین 
به شکل یک طبقه حیاط دار به خانواده های واجد شرایط تخصیص می یابد، افزود: تاکنون به 30 هزار متقاضی در شهرهای زیر 

25 هزار نفر جمعیت زمین واگذار شده است.

نرخ برندهای پرطرفدار اعلام شد

معاون مسکن و ساختمان:

زمین نهضت ملی به ۳۰ هزار متقاضی در شهرهای 
کوچک واگذار شد

گــروه اقتصادی - »ســعید 
جعفــری« در گفت وگویی به جهت 
حضور در سفر اخیر رئیس جمهوری 
به چیــن، به دســتاوردهای دریایی 
این ســفر، راهبرد کشور در مذاکره با 
طرف های چینــی، انتقال فناوری و 
همکاری های مشترک دریایی چین 
و ایران پرداخت و افزود: تمرکز سفر 
اخیر به لحاظ گره گشــایی های مالی 
بین دو کشــور بود، با توجه به اینکه 
چین بزرگتریــن تولیدکننده دریایی 
بوده و دارای شــرکت های بزرگ و 
توانمندی است، در سفر اخیر با یکی 
از این شرکت ها و سهامداران اصلی 
آنها مذاکراتی داشتیم و در حوزه های 
مختلــف صنعتی و تجــاری و حتی 

دریایی مذاکرات خوبی انجام شد.
وی بیان داشــت: بــا توجــه به 
رویکردهایی که انتظار می رفت ما با 
روی باز این شرکت ها مواجه شدیم، 
آنها از بحث همکاری مشترک دریایی 
در ایران استقبال کردند؛ بدین صورت 
که در حد امکان عمق ساخت داخلی 
و توانمندی کشتی سازی هایمان را به 

کمک چینی ها بالا ببریم.
جعفری درباره زمینه مشارکت 
چینی ها گفت: طــرف چینی از این 
سرمایه گذاری مشترک بسیار استقبال 
کرد؛ عمده گفت وگوها در زمینه انتقال 
فنــاوری در زمینه طراحی و مباحث 
علمی و فنی انواع اقســام شــناورها 
بود. در حال حاضر ما شــرکت های 
خوبی را در این زمینه داریم، اما به دلیل 

اینکه در ساخت بسیاری از شناورها 
در تجربه نخست هستیم، بهتر است 
یک شــرکت مجرب دیگر که تجربه 
ساخت در این زمینه را دارد، حداقل به 
عنوان شرکت مشاور در کنار ما باشد.
وی ادامه داد: ما در بســیاری از 
مواقع از نرم افزارهــای غیر اصلی و 
متفرقه اســتفاده مــی کنیم که ممکن 
است خطاهایی نیز رخ دهد، به همین 
دلیل حضور این شــرکت ها در روند 
طراحی و ســاخت به ویــژه درباره 
شناورهایی که طراحی آنها در داخل 

انجام نشده بسیار مفید است.
رییس دبیرخانه شــورای عالی 
صنایع دریایی کشــور اظهار داشت: 
طــرف چینی برای حضــور در همه 
پروژه های دریایی ایران اعلام آمادگی 
کرده است؛ مسائل و مشکلات مالی 
در مذاکــرات کلــی بیــن دو رئیس 
جمهوری تقریباً حل شــد، پیشتر نیز 
نشانه های مثبتی برای ایجاد همکاری 
از طرف چینی ها دریافت می شد اما 
زمانی که به مباحث مالی می رسیدیم 
ایــن بحث ها متوقف می شــد، اما با 
سطح رویکرد مثبتی که در مذاکرات 
کلی وجود داشــت در مباحث جزئی 
نیــز موفق به پیشــرفت در مذاکرات 

شدیم.
جعفری در ادامه اظهار داشــت: 
تامین قطعــات کلیدی که توان تولید 
آنها در داخل کشــور وجود نداشته و 
تهیه آن نیز در سطح بین الملل برای ما 
مشکل است، دیگر توافقی که بود در 

زمینه دریایی به دست آمد و در عوض 
همه شرکت های چینی دسترسی شان 
به تولیدکنندگان اصلی سهل الوصول 
و به راحتی قادر به گرفتن تاییدیه های 

وندور هستند.
ونــدور در زنجیــره تأمین، به 
شرکت بازرگانی معتبر اطلاق می شود 

که تأمین کننده کالا یا خدمات است.
وی خاطرنشان کرد: توافقی نیز 
در زمینه ســرمایه گذاری در ساخت 
داشــتیم، بدین صــورت کــه طرف 
چینــی اعلام آمادگی خــود را مبنی 
بر ســرمایه گذاری مشترک در حوزه 
تکمیل یاردهای کشــتی ســازی در 
بخش هایی که در داخل کشــور توان 
تکمیــل این نواقص وجود نداشــته 

باشد.
انتخابومعرفیشــرکت
هایبخشخصوصیدرحوزه

دریاییبهطرفچینی
رئیس دبیرخانه شــورای عالی 
صنایــع دریایی، دربــاره لزوم برنامه 
متقابــل برای بهره برداری بهتر از این 
مذاکرات تاکید کرد و بیان داشت: در 
حال حاضر باید خواسته های خودمان 
را نظام مند کنیم تا موفق به توافق نهایی 
یا قرارداد با چین بشــویم. رویکرد و 
برنامه ما این است که به دلیل ثبات در 
تصمیم گیری و اجرا در مجموعه های 
خصوصی به نسبت بخش های دولتی 
و نیمه دولتی، شرکت های خصوصی 
فعال در زمینه دریایی را با طرف های 

چینی مرتبط کنیم.

وی افزود: البته فعلا شرکتی را به 
عنوان مجموعه هدف انتخاب نکردیم 
و در حال بررسی هستیم که اگر قرار 
باشــد ایران هدف این همکاری قرار 
گیرد، مجموعــه ای را انتخاب کنیم 
که به لحاظ جغرافیایی، ســاختاری و 

دسترسی انعطاف پذیر باشد.
جعفری گفت: در دنیا توانمندی 
تجمیــع و ادغام بــرای برنامه ریزی 
وجود دارد، حتی مــا در زمینه ریلی 
موفق به تشــکیل کنسرســیومی با 
حضور ســازنده، قطعه ســاز و حتی 
بهره بردار شــدیم تا آنهــا بتوانند به 
مذاکره با مجموعه های چینی بروند، 
اما در حوزه دریایی فعلًا موفق به این 
تجمیع نشــدیم و به دنبال این هستیم 
که مجموعه ای را به عنوان بســتر این 

همکاری مشترک انتخاب کنیم.
وی ادامه داد: شــاید در مقابل ما 
شــرکت های مختلف چینی باشند، 
اما آنها در حوزه سیاست گذاری خط 
مشــی یکپارچه ای را دنبال می کنند، 
اگر قرار باشــد در حوزه دریایی نیز 
مجموعه ای از چند شــرکت را برای 
این همکاری مشــترک انتخاب کنیم، 
باید همراهی و همکاری این مجموعه 

ها با یکدیگر بسیار بالا باشد.
جعفــری درباره پیش بینی ادامه 
زمان ادامه مذاکرات، خاطرنشان کرد: 
پیش بینی ما این است که طرف چینی 
مذاکره کننده در حوزه دریایی اواسط 
ماه مه میلادی )اوایل اردیبهشــت ماه 
1۴02( به ایران ســفر کــرده و ادامه 

مذاکرات در داخل کشور انجام شود 
و امیدوارم تا قبل از تصمیم گیری آنها 
برای آمدن و نهایی شــدن مذاکرات 
موفق بــه ایجاد و انتخاب بســتری 

مناسب شده باشیم.
وی بــا اشــاره به عــدم وجود 
محدودیت در حجم سرمایه گذاری 
از جانب چینی ها، بیان داشت: روند 
مذاکــرات بر اســاس انتقال فناوری 
انجام شده و پایه این همکاری خواهد 
بود و بعد از این موضوع اساســی به 
سراغ مباحث ساخت، زیرساخت و 

مباحث تامینی خواهیم رفت.
رئیس دبیرخانه شــورای عالی 
صنایع دریایی اظهار داشــت: طرف 
های چینی آمادگی خودشان را دیگر 
حوزه های صنعتــی اعلام کرده اند و 
همچنین در زمینه سرمایه گذاری های 
دریایی به لحاظ حجم سرمایه گذاری 
محدودیتــی از طرف چینی ها وجود 
ندارد و آنها آمادگی ســرمایه گذاری 
در حجمی قابل توجه و متناســب با 

نیاز کشور را دارند.
وی افــزود: این بــار رویکــرد 
چینی ها برای همکاری های مشترک 
بســیار مثبت بود، پیشتر با یک گارد 
بســته در مذاکــرات حضــور پیدا 
می کردند، اما در این سری از مذاکرات 

آمادگی ایجاد همکاری را داشتند.
جعفــری تصریح کــرد: ما باید 
خواسته هایمان را طوری منظم کنیم 
تا بتوانیم از قابلیت های ایجاد شــده 

بهترین استفاده را ببریم.

رییس دبیرخانه شورای عالی صنایع دریایی کشور خبر داد:

آمادگی چینی ها برای حضور در همه 
پروژه های دریایی ایران

رییس دبیرخانه شورای عالی صنایع دریایی کشور گفت: با سطح رویکرد مثبتی که در مذاکرات کلی بین دو کشور
 در سفر اخیر رییس جمهوری به چین وجود داشت، چینی ها برای حضور در همه پروژه های دریایی ایران آمادگی دارند.

گروه اقتصــادی - بــه گفته  
کارشناســان، صندوق های بخشی با 
افزایش تنوع ابزار های سرمایه گذاری 
در بورس، به افراد قدرت سرمایه گذاری 
غیرمســتقیم روی صنعــت خاصی 
را می دهنــد. اولین صندوق بخشــی 
بازار ســرمایه ایران با نماد پتروآگاه )با 
موضوع ســرمایه گذاری در صنعت 
پتروشــیمی( رونمایی شد.در مراسم 
رونمایــی از این صندوق آقای مجید 
عشقی رئیس ســازمان بورس گفت: 
بسیاری از سرمایه گذاران علاقه مند به 
سرمایه گذاری در یک حوزه هستند و 
در عین حال نمی خواهند ریسک تک 
سهم بودن را به دوش بکشند. از این رو 
امیدواریم با تاسیس صندوق بخشی، 
سرمایه گذاران از انتفاع لازم بهره ببرند.

صندوق  بخشی که آقای علی اکبر 
ایرانشاهی سرپرست مرکز نظارت بر 
سازمان  سرمایه گذاری  صندوق های 
بــورس در خصــوص چیســتی آن 
می گویــد: این صندوق نوع خاصی از 
صندوق ســرمایه گذاری در سهام به 
حساب می آید که بخش عمده منابع آن 
به سرمایه گذاری در سهام شرکت های 
یک صنعت خــاص اختصاص داده 

می شود.  
کاهشریســکســرمایه
گــذاریدریکصنعتخاصبا

صندوقبخشی

صندوق  بخشــی که می توانند 
تمایــل بــه ســرمایه گذاری در یک 
صنعت خاص را پوشش دهند، آقای 
کوروش آســایش کارشــناس بازار 
سرمایه در رابطه با دیگر مزیت های این 
صندوق بیان کرد: در کل صندوق های 
بخشی ســبب افزایش تنوع ابزار های 
سرمایه گذاری به شکل غیرمستقیم در 
بازار سرمایه کشور می شوند و می توانند 
عمق بازار سرمایه ما را افزایش دهند. 
همچنین این صندوق ها گزینه بسیار 
مناسبی برای افرادی بوده که تمایل به 
سرمایه گذاری در یک صنعت خاص 

را  داشته و میزان ریسک پذیری کمتری 
هــم دارند که این صنــدوق می تواند 
پاسخگوی این نیاز افراد باشد.به گفته 
آسایش، نکته قابل ذکر دیگر اینکه این 
صندوق ها می تواند از صنایع خودشان 
در هنگام نیــاز حمایت کنند و به این 
شکل به صنایع و در مجموع کل بازار 

کمک خواهد شد.
حالا نخســتین صندوق بخشی 
بازار ســرمایه در صنعت شــیمیایی 
متمرکز شده است. صنعتی که به گواه 
آمار با رشد 2 هزار درصدی در پنج سال 
گذشته در مقایسه با شاخص )بازدهی 

هزار و 500 درصد( و ارز )بازدهی 750 
درصد( عملکرد مناسبی داشته است.

دیگر کارشناس بازار سرمایه آقای اکبر 
ادهم در خصوص مزیت های نخستین 
صندوق بخشــی کشور که متمرکز بر 
روی گروه محصولات شیمیایی بازار 
ســرمایه اســت. اظهار کرد: در حال 
حاضر شــرکت های گروه شیمیایی 
حــدود 25 درصد از ارزش بازار را به 
خود اختصــاص داده اند. مزیت های 
این صنــدوق را می تــوان این گونه 

مطرح کرد:
کسب بازده فراتر از شاخص کل 

بورس و دلار در بلند مدت
تنــوع محصــولات صنعــت 
شــیمیایی به دلیل حضــور 65 نماد 
بورسی و محصولات تولیدی متفاوت

عدم نیاز به تحلیل بنیادی ســهام 
صنعت شیمیایی به منظور تشخیص 

سهام ارزنده
امکان بهره مندی از پرتفوی متنوع 

از سهام ارزنده با هر میزان سرمایه
سودآو ری مناســب با توجه به 
شرایط ارزی و جایگاه ارز در صنعت 

شیمیایی
ادهم در ادامــه نیز گفت: علاوه 

بر موارد و مزیت های مطرح شده باید 
به ســاختار های این صندوق و خیال 
آســوده برای سرمایه گذاران از جهت 
کسب بازدهی و عملکرد مطلوب هم 

اشاره کرد.
شــاهد آینــده ســال
صندوقهایبخشــیبیشتری

خواهیمبود
باتوجه بــه ویژگی های مطرح 
شده، رئیس سازمان بورس نیز با تاکید 
بر آن ها وعــده افزایش صندوق های 
بخشی در ســال آینده را داد و گفت: 
امیدواریم سال آینده با کمک این ابزار 

مالی، صندوق های دیگری داشته باشیم 
تا این ابزار به تامین مالی شــرکت ها و 
کاهش ریسک معاملات به ویژه برای 
سهامدارانی که وقت و انرژی کافی یا 
سواد مالی برای خرید و فروش سهام 

ندارند، کمک کند. 
صندوق هــای بخشــی ابزاری 
هستند که به گفته کارشناسان با کاهش 
ریسک سرمایه گذاری در یک صنعت 
خاص راه اندازی شده اند و یکی دیگر 
از اقدامات سازمان بورس در راستای 
تنوع بخشــی به ابزار های حاضر در 
بازار ســرمایه محســوب می شوند. 
حالا باید منتظر مانــد و دید آیا وعده 
رئیس ســازمان بورس برای فعالیت 
صندوق هــای بخشــی دیگر محقق 

خواهد شد یا خیر؟

گروه اقتصادی - بســیاری از 
کارشناسان براین باورند که ضایعات 
محصولات کشــاورزی از مزرعه تا 
سفره بالاست که با ورود تکنولوژی 
و اصــلاح فرهنگ مصرف باید آن را 

کاهش داد.
بنابر آمار فائو، ایران با هدررفت 
ســالانه 30 تا 35 درصد محصولات 
کشــاورزی، رتبه نخســت در دنیا 
را داراســت که بــرای کاهش میزان 
ضایعــات از مزرعه تا ســفره باید 
تمهیداتــی صورت گیــرد تا امنیت 

غذایی پایدار محقق شود.
آقای سید جواد ســاداتی نژاد 
وزیــر جهــاد کشــاورزی در این 
خصوص می گوید: اگر با اســتفاده 
از فناوری و کمــک نخبگان بتوانیم 
ضایعات محصولات کشــاورزی را 
کاهش دهیم، از هدرروی 13 میلیارد 
متر مکعب آب در سال جلوگیری می 
شــود که با تعمیم همین نگاه، امنیت 
غذایی و بهره ور کردن فعالیت ها از 

منابع موجود تحقق می یابد.
آقای مجتبی خیام نکویی رئیس 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی گفت: ســالانه 25 تا 30 
درصد محصولات کشــاورزی هدر 
مــی رود کــه این میــزان ضایعات 
از مزرعه تا ســفره زیبنده کشــورما 
نیست.خیام نکویی می گوید: سالانه 
بــا این میزان ضایعات در کشــورما 
غذای 2۴ میلیون نفر هدر می رود که 
با اجرای الگوی کشــت و نفوذ علم 
و فناوری به بخش تولید، بهره وری 

افزایش و دورریز کاهش می یابد. 
با توجه به آنکه دست اندرکاران 
بخش کشــاورزی معتقدند که میزان 
ضایعــات محصولات کشــاورزی 
از مزرعه تا ســفره اتفــاق می افتد؛ 
بنابراین با استفاده از تکنولوژی های 
نویــن و ورود شــرکت های دانش 
بنیان باید این میزان را کاهش داد تا با 
صادرات به کشورهای همسایه بتوان 

ارزآوری مناسبی را بدست آورد.
بالای میــزانضایعــات
محصولاتکشــاورزیبیانگر
هدررفتمنابعآبوخاکاست
آقای سیدجعفر حسینی مشاور 
اتــاق اصنــاف کشــاورزی گفت: 
ضایعات محصولات کشاورزی در 

محــدوده 30 درصد و حتی بیشــتر 
از ایــن رقــم اعلام می شــود که با 
این وجود یک ســوم محصولات در 
بخش های مختلف تولید تا مصرف 
هدر می رود. بــه گفته او، ضایعات 
محصولات کشــاورزی در قسمت 
های مختلف کاشــت، برداشــت، 
حمل و توزیع رخ می دهد. به عنوان 
مثال در فصل کاشــت استفاده از بذر 
مازاد بر نیاز بــه ضایعات تبدیل می 
شود که راهکار کاهش هدررفت بذر 
در مزارع آن اســت که ماشین آلات 
کاشت به روز رسانی و شیوه کاشت 

در برخی محصولات استفاده شود.
حســینی ادامــه داد: وقتی در 
بخــش باغبانی، نهال بــی کیفیت و 
فاقد شناســنامه کاشته می شود، چند 
ســال بعد وقتی به باردهی می رسد، 
محصــول لازم را نمــی دهد که این 
موضوع بیانگر ضایعات محصولات 

کشاورزی است.
مشاور اتاق اصناف کشاورزی با 
بیان اینکه در حوزه برداشــت غلات 
ضایعات بالاست، گفت: با توجه به 
فرســودگی کمباین یا مناسب نبودن 
کمباین با نوع محصول موجب شده 
تا ضایعات افزایش یابد که نوسازی 
و متناسب سازی ماشین آلات با نوع 
محصــول، ضایعــات را کاهش می 
دهد. او کمبود یا نبود صنایع تبدیلی 
و تکمیلــی را از دیگر علل ضایعات 
محصولات کشــاورزی اعلام کرد و 
گفت: ضایعات محصولات زراعی و 
باغی به ســبب کمبود صنایع تبدیلی 
و تکمیلی بالاســت که براین اساس 
ســرمایه گذاری در این بخش باید 
افزایش یابــد تا بخش خصوصی به 

ایجاد صنایع تبدیلی متناسب با بخش 
کشاورزی ترغیب شود.

حســینی با بیان اینکه بخشــی 
دیگر از علــل ضایعات محصولات 
کشــاورزی به نبود بازار مناســب 
بــاز می گــردد، گفت: اگــر قیمت 
محصولات کشــاورزی متناسب با 
هزینه های تولید نباشــد و به عبارت 
دیگر تولید مقرون به صرفه نباشــد، 
بدیهی اســت که میــزان ضایعات 
افزایــش می یابد چرا که کشــاورز 
رغبتی بــه جمــع آوری  محصول 
ندارد یا با دقت آن را جمع آوری نمی 
کند که با این وجود الگوی کشــت 
بصــورت عملیاتی و ســاماندهی و 
قیمت گذاری متناسب با هزینه های 

تولید باید صورت گیرد.
او ادامــه داد: اکنون ســردخانه 
متناســب با نگهداری محصولات را 
نداریم که با این وجود سرمایه گذاری 
مناســب باید در این حوزه صورت 
گیرد. مشاور اتاق اصناف کشاورزی 
با بیان اینکه میزان ضایعات در حوزه 
مصرف بالاست، گفت: اکنون میزان 
ضایعات در بخــش برنج، نان، میوه 
و صیفــی در حوزه مربوط به خانوار 
بالاســت که با فرهنگ ســازی این 

موضوع باید اصلاح شود.
او گفت: بنابر آمار ضایعات هر 
یک از بخش های کاشــت، داشــت 
و برداشــت، ضایعات 30 درصدی 
محصولات کشــاورزی از مزرعه تا 
ســفره را ایجاد کرده است که کاهش 
این میزان ضایعات از هدررفت منابع 
آب و خاک و خروج ارز از کشور را 
کاهش می دهد. براین اســاس برای 
هر یک از ایــن بخش ها، متولی امر 

در جهت کاهش ضایعات باید برنامه 
ریزی کند.

دانــش هــای شــرکت
بنیانبرایکاهــشضایعات
محصولاتکشاورزیبایدپای

کارآیند
آقای قاســم پیشــه ور رئیس 
گفــت:  کشــاورزی  نظام صنفــی 
ضایعات محصولات کشاورزی در 
تمامــی زیربخش ها همچون مزرعه 
و باغ، حمل، کارخانــه، میدان میوه 
و تــره بار و منــازل رخ می دهد که 
براین اساس باید یک مسیر مهندسی 
طی شود تا میزان ضایعات در مقاطع 

مختلف کاهش یابد.
به گفته او، شــرکت های دانش 
بنیان برای کاهــش میزان ضایعات 
محصولات کشــاورزی از مزرعه تا 
سفره باید پای کار آیند. پیشه ور ادامه 
داد: همه تولیدکننــدگان و مصرف 
کنندگان به دلایل مختلف اقتصادی 
بایــد حداقــل ضایعات را داشــته 
باشــند تا شــاهد کاهش هدررفت 
محصولات کشاورزی باشیم. رئیس 
نظام صنفی کشــاورزی با بیان اینکه 
در زنجیره تولید از مزرعه تا ســفره 
ضایعــات داریم، گفــت: امروزه با 
ورود تکنولوژی و سردخانه صنعتی، 
امکان نگهداری محصولات ماه ها در 
سردخانه وجود دارد که این موضوع 
در کاهــش ضایعات تاثیر بســزایی 
دارد چــرا که دیگر نیــازی به خام 
خوری محصولات نیست. او گفت: 
اگر میــزان ضایعــات محصولات 
کشاورزی با ورود شرکت های دانش 
بنیان  و ایجاد سردخانه های صنعتی 
هرچقدر کاهش یابد، به همان نسبت 
میزان واردات و خروج ارز از کشور 
کاهش و در مقابــل بدلیل صادرات 

ارزآوری افزایش می یابد.
غذا دربخــش دورریــز

بالاست
آقــای علیرضا نظــری عضو 
کمیسیون کشاورزی مجلس  گفت: 
وقتی بذر بصورت اصولی در مزرعه 
کشــت نمی شــود، بدیهی است که 
دور ریــز محصــولات افزایش می 
یابد. درحالیکه اگر کشــت به روش 
مکانیزاسیون انجام شود، بذر کمتری 

مصرف می شود.

به گفته او، بخشــی از دورریز 
و هدررفت محصولات کشــاورزی 
مربــوط به حوزه برداشــت اســت 
چرا که تجهیزات برداســت همچون 
کمباین عمرشان بالاست که این امر 
یکی از علــل هدررفت محصولات 

است.
نظــری بــا تاکیــد بــر ایجاد 
زیرســاخت هــای لازم همچــون 
سردخانه و صنایع تبدیلی و تکمیلی 
گفت: اگر محصولات کشاورزی در 
محیط مناســب نگهداری و متناسب 
با نیاز بازار عرضه شــود و از طرفی 
فرهنــگ مصــرف اصلاح شــود، 
کشــاورزی  محصولات  هدررفت 

کاهش می یابد.
عضو کمیســیون کشــاورزی 
ادامــه داد: زمانیکه خانوارها بیش از 
نیاز خانوار میوه و ســبزی خریداری 
مــی کنند، تاخیر در مصرف منجر به 
کاهش کیفیــت محصولات تولیدی 
می شــد که با این وجــود در بحث 
غذا، فرهنگ سفره با مشکلات جدی 
روبروست که با فرهنگ سازی باید 
اصلاح شــود. به گفته او، علی رغم 
آنکه تولید محصولات اساســی در 
شــرایط بحران آبی هزینه بر است، 
امــا دورریز در بخش غذا به ســبب 
پخت مازاد بالاست، همچنین میزان 
ضایعات نان به ســبب خرید بیش از 
نیاز بالاست که این امر بدان معناست 
که با خریو مازاد بر مصرف و کاهش 
کیفیــت، دورریز بالاســت. عضو 
کمیسیون کشاورزی گفت: اکنون در 
بحث دورریز محصولات کشاورزی 
جایگاه خوبــی نداریم، درحالیکه با 
اصلاح فرهنگ مــی توان از کاهش 
کیفیت محصولات خریداری شــده 

جلوگیری کرد.
علی رغم اقلیم ۴ فصل و پتانسیل 
بالای بخش کشاورزی، اما در تامین 
برخی محصولات به خارج وابســته 
هستیم.این درحالی است که با ورود 
تکنولوژی و شرکت های دانش بنیان 
و اجرای الگوی کشــت در مزارع و 
باغات می توان دورریز محصولات 
کشــاورزی را به طور چشــمگیری 
کاهــش داد که این موضوع خود در 
کاهش واردات و وابســتگی به دیگر 

کشورها تاثیر بسزایی دارد .

با راه اندازی صندوق های بخشی در بورس؛

فراهم شدن شرایط سرمایه گذاری غیرمستقیم روی صنعت خاص

اقتصادی

شــایددرمقابــلمــاشــرکتهــایمختلــفچینــیباشــند،امــاآنهــادرحوزه
سیاســتگذاریخطمشــییکپارچــهایرادنبالمــیکنند،اگرقرارباشــددرحوزه
دریایــینیــزمجموعــهایازچندشــرکترابــرایاینهمــکاریمشــترکانتخاب
کنیــم،بایــدهمراهــیوهمــکاریایــنمجموعههابــایکدیگربســیاربالاباشــد.

علت ضایعات بالای محصولات کشاورزی از مزرعه تا سفره چیست؟


